ملخص البحث

تعاني المدن الفلسطينية ومع صغر حجمها من كثافة سكانية عالية وازدياد سريع في أعداد السكان، الأمر الذي يسبب ضغط كبير على المرافق العامة والبنية التحتية الأساسية، بالإضافة إلى عدم مقدرتها لتوسيع النشاطات الاقتصادية أو حتى حدود المدن الفلسطينية وذلك لانعدام السيطرة على الأرض، ومصادرة مساحات واسعة من الأراضي لإقامة المستوطنات الإسرائيلية عليها، من أجل منع الفلسطينيين من تكوين نسيج عمراني وديموغرافي متواصل. اضطر الفلسطينيين لاستيعاب الأعداد المتزايدة من السكان باستخدام جميع نماذج التطوير العمراني المتاحة في المساحات المتاحة داخل المدن من توسيع للأحياء السكنية بكافة الاتجاهات، وتكثيف البناء في الأراضي الفارغة، وإقامة مباني الشقق السكنية ذات الطوابق المتعددة بدلا من المساكن الفردية والبناء في اغلب الأراضي الغير المستخدمة. فجاءت فكرة البحث من هنا، حيث نجد أن الضفة الغربية بحاجة ماسة إلى التخطيط من أجل استيعاب الأعداد المتزايدة من السكان، وكذلك النازحين الفلسطينيين المتوقع عودتهم بعد سنة 2030، تبعا لقرارات الأمم المتحدة حول المستوطنات الإسرائيلية بأنها غير شرعية ويجب إزالتها، وأن سيادة التخطيط الفلسطيني سيكون على حدود عام 1967.

ومن المشاريع الكبرى لدولة فلسطين وثيقة فلسطين (2025-2050) في المخطط الوطني المكاني الذي يعكس تجذر الإنسان الفلسطيني في أرضه ووطنه، مع حقه في العيش بكرامة وحرية عليها، وأن يتم إدارة مواردها بكفاءة وفعالية وأن يتم تطويرها أيضا. كان لسياسة المدن الجديدة جزء كبير في الرؤية التخطيطية للمخطط الوطني المكاني، حيث عليه وضع تصور لمراكز حضرية حديثة (قائمة أو جديدة) بحيث أن تستند يمكن استيعابها صليم وسياسات وتنمية متوازنة لتكون قادرة على التعامل مع الزيادة السكانية التي لا يمكن استيعابها ضمن المراكز الحضرية الحالية. لذلك استند تحليل البحث بشكل أساسي على مرحلتين: الأولى (2023-2030) وهي مرحلة التخطيط في ظل الاحتلال الإسرائيلي، الأمر الذي شكل تحديا كبيرا من أجل توسع المجتمعات الفلسطينية، والثانية (2030-2050) وهي مرحلة التخطيط على أساس السيادة الكاملة على أراضي الضفة على حدود عام 1967. من أجل الخروج بالنهاية إلى الوقت الذي نكون فيه بحاجة فعلا إلى المدن الجديدة، وتخطيطها بطريقة تحقق توازنا. من أجل الوصول إلى مخطط التنمية العمرانية المكاني للضفة الغربية في جميع مراحل العمل السابقة متضمنا مواقع المدن الجديدة ومساحاتها وخصائصها الأخرى. وفي النهاية توصلنا أن المدن الجديدة هي حتمية وطنية لابد منها، وذلك من أجل تصحيح الاختلالات الحضرية الموجودة في المدن القائمة، وإعادة توزيع السكان من أجل تحقيق التوازن.

Abstract

Palestinian cities, despite their small size, suffer from a high population density and a rapid increase in the number of residents, which puts a lot of pressure on public utilities and basic infrastructure. Additionally, Palestinian cities are unable to expand their economies or even their borders because they have no control over the land, and large tracts of land have been confiscated. Lands for Israeli settlements, to prevent the Palestinians from creating a continuous urban and demographic fabric. The Palestinians felt forced to use all urban development models available in the spaces available within the cities to accommodate the growing population, including the growth of residential neighborhoods in all directions, intensification of construction on vacant land, the construction of multi-story apartment buildings rather than single-family homes, and the construction on the majority of undeveloped land. The research's inspiration came from this, where we discovered that the West Bank urgently needs planning to accommodate the growing population as well as the displaced Palestinians who are anticipated to return after 2030, in accordance with UN resolutions declaring Israeli settlements to be illegal and in need of removal, and that Palestinian planning sovereignty will be based on the borders of 1967.

The Palestine Document (2025–2050), which reflects the Palestinian people's attachment to their land and homeland, their right to live there in dignity and freedom, and their desire for its resources to be managed and developed effectively, is one of the State of Palestine's major projects. The new cities policy played a significant role in the National Spatial Plan's planning vision, as it must envision modern urban centers (existing or new) that are based on a sound planning model and balanced development policies in order to deal with the population increase that cannot be accommodated within the current cities. As a result, the research analysis was primarily based on two phases: the first (2023-2030), which is the planning phase under Israeli occupation, which posed a significant challenge to the expansion of Palestinian communities, and the second (2030-2050), which is the planning phase based on full sovereignty over the West Bank lands on the 1967 borders. To eventually figure out when we actually need new cities and plan them in a way that achieves balance. To achieve the West Bank spatial urban development plan in all previous levels of work, including the locations of the new cities, their areas, and other characteristics. And finally, we found that new cities are a national need for correcting urban imbalances in existing cities and redistributing population to attain balance.